

PROVINCE OF LOWER CANADA,
COUNTY OF BONAVENTURE.

To the Honorable the Knights, Citizens and Burgesses of the House of Assembly of the Province of Lower Canada, in Parliament assembled, &c., &c.

The very humble Petition of the Proprietors, Freeholders and Inhabitants of the County of Bonaventure, in the aforesaid Province,

Sheweth to Your Honorable House :

THAT your Petitioners vividly alarmed at perceiving the evil projects of certain individuals, who view with jealous and discontented eyes, the happiness which this part of the Province enjoys under the auspices of a liberal and beneficent Constitution, have found, notwithstanding the difficulties of Communication which exist between the County of Bonaventure and the Capital of the Province, in the midst of the fears which assail them, and of their attachment to the Provincial Parliament of this Colony, the means of causing their feeble voice to be heard within the walls of this Honorable House, so as to be able to apprise them of the sinister views of those turbulent spirits, and to unmask, in time, their machiavelian efforts, so long veiled under the deepest mystery.

That your Petitioners have learnt, with sentiments of grief, that certain Justices of the Peace of the County of Gaspé, that is to say, of that part of the same, which lies Eastward of Point Mackerel, (*Maquereau*,) did, in the months of July and August, one thousand eight hundred and twenty nine, and with the view of obtaining their signature, lay before the Inhabitants of the said County, a Petition, by which it was, in substance, alleged that the House of Assembly of this Province having neglected the interests of the County of Gaspé, at present divided into the Counties of Bonaventure and of Gaspé, and having unjustly deprived the said County of the privilege of being represented in Parliament by Robert Christie, Esquire, it had become necessary, as a last resort, to petition His Most Gracious Majesty, to take into his Royal and Paternal Consideration the deplorable state to which the said County was reduced, and to carry into effect a prompt and salutary redress of the Grievances of which its Inhabitants had to complain; and the prayer of that Petition concluded that, as the only means of such redress, the said County of Gaspé should be separated from the Province of Lower Canada, and joined to that of New Brunswick.

That your Petitioners, whilst they abstain from making any remarks upon the motives of mercenary interest which may have originated this singular Petition; upon the inimical sentiments which appear to have dictated it, and upon the disgusting conclusions at which it arrives; cannot, nevertheless, avoid admitting with regret, that this invidious and unfounded production was actually signed by a pretty large number of ignorant Fishermen, belonging to the aforesaid part of the County of Gaspé, by several Citizens, whose good feelings were taken by surprise, and by a still larger number of persons in the employment, and receiving payment from the Merchants and Fish Dealers, whom the temptation alone of the premiums offered by the Legislature of the Province of New Brunswick for the encouragement of its Fisheries, may have induced to concur in a step, as impolitic as it is rash and senseless.

That this Petition, the abortive progeny of the love of lucre, and of a turbulent and disorganising spirit, has found its way to the Palace of St. James, in
order

PROVINCE DU BAS-CANADA,
COMTÉ DE BONAVENTURE.

Aux Honorables Chevaliers, Citoyens et Bourgeois de la Chambre d'Assemblée
de la Province du Bas-Canada, assemblés en Parlement, &c. &c.

La très-humble Requête des Propriétaires, Francs-tenanciers et Habitans
du Comté de Bonaventure dans la Province susdite,

Expose à votre Honorable Chambre :

QUE vos Pétitionnaires vivement alarmés à la vue des sombres projets de quelques individus, qui voient d'un œil jaloux et mécontent, le bonheur, dont peut jouir cette partie de la Province, sous les auspices d'une Constitution libérale et bienfaisante, trouvent malgré les difficultés des communications, entre le Comté de Bonaventure et la Capitale de cette Province, dans la crainte du malheur qui les menace, et dans leur dévouement au Parlement Provincial de cette Colonie, les moyens de faire entendre leurs faibles voix dans l'enceinte de cette Honorable Chambre, afin de l'informer des sinistres desseins de ces esprits turbulens, et de démasquer, à tems, leurs démarches machiavéliques, dès-long-tems enveloppées dans le plus profond mystère.

Que vos Pétitionnaires ont appris avec douleur que des Juges de Paix du Comté de Gaspé, c'est-à-dire, de la partie d'icelui à l'Est de la Pointe Maquereau, présentèrent aux habitans du dit Comté, dans le mois de Juillet et Août mil-huit-cent-vingt-neuf, dans la vue d'obtenir leurs signatures, une Requête, où on alléguait en substance, que la Chambre d'Assemblée de cette Province ayant négligé les intérêts du Comté de Gaspé, actuellement divisé en Comtés de Bonaventure et de Gaspé, et l'ayant injustement privé de l'avantage d'être représenté en Parlement par Robert Christie, Ecuyer, il était devenu nécessaire, comme dernière ressource, de pétitionner sa Gracieuse Majesté, pour l'engager à prendre en sa considération royale et paternelle l'état déplorable du dit Comté, et à apporter un remède prompt et salutaire aux maux dont ses habitans avoient à se plaindre ; et l'on y concluait, comme unique moyen de salut, que le susdit Comté de Gaspé fût détaché de la Province du Bas-Canada, pour être uni à celle du Nouveau-Brunswick.

Que vos Pétitionnaires tous en s'abstenans de faire aucune réflexion sur les raisons d'intérêt mercenaire, qui ont pu motiver cette étrange Requête, sur les révoltantes conclusions qu'elle renferme, ne peuvent néanmoins s'empêcher d'avouer avec chagrin, que cette production calomnieuse et mensongère fut alors signée par un assez bon nombre de Pêcheurs ignorans, de la partie sus mentionnée du susdit Comté de Gaspé, par quelques Citoyens, dont on surprit la bonne foi, et par un plus grand nombre de Stipendiaires de Marchands et Négocians—Pêcheurs, que l'appât seul des premiums offerts par la Législature de la Province du Nouveau-Brunswick pour l'encouragement de ses Pêches, pouvait engager dans une démarche aussi impolitique que téméraire et insensée.

Que cette Requête, fruit monstrueux de la cupidité, et d'un génie turbulent et désorganisateur, s'est acheminée au Palais de St. James, pour y être déposée aux pieds du meilleur des Rois, et pour y servir de preuve éternelle de ce que
peuvent

order to be laid at the foot of the best of Kings, or, in other words, to exhibit lasting proofs of what ambitious and cunning men may undertake, and dare to attempt, in the midst of a population more honest than enlightened, and who are only beginning to feel the benefits of the Constitution, and breathe their free air under the *puissant Egis* of the Laws.

That the same hostile spirit, hostile to the true interests of the Province of Lower Canada, and more particularly to those of the said County of Gaspé, availing of the advantages that were offered to them, arising from the difficulties of Communication between that part of the Province and the Capital, hastened to pursue new measures with respect to the constituted authorities of the Province of New Brunswick, and to solicit their co-operation with the Imperial Parliament, in the hopes of operating, without any difficulty, the junction of the said County of Gaspé to the Province of New Brunswick.

That your Petitioners have recently learnt, with feelings of surprise mixed with indignation, that seven or eight individuals from the North side of the River Ristigouche, in Lower Canada, together with about fifteen other persons from the South side of the said River, in the Province of New Brunswick, have held a meeting, on the Canada side, on the eighteenth of August last, at the said place of Ristigouche, reviving the said disorganizing projects, and displaying the same old sentiments, hostile to the true interests of the County of Bonaventure, now including the Bay of Chaleurs, contained in Resolutions as libellous as defamatory, and as unfounded as calumnious against the House of Assembly of Lower Canada.

That your Petitioners have every reason to fear that the bait of an extensive trade, and the flattering expectation of acquiring a fertile and extensive tract of country, covered by an already numerous population, may have the unfortunate effect of inducing the Legislature of the Province of New Brunswick to support with their influence in the Imperial Parliament, a project whose authors have endeavoured to decorate with the mantle of justice, but which, now beheld in its true colour, appears to be as unjust as it is extravagant.

That your Petitioners humbly submit to Your Honorable House, that if ever a policy of that nature should succeed, it would have the effect of depriving the Inhabitants of the Counties of Gaspé and Bonaventure, of the rights and privileges that have been guaranteed to them by so many titles, of taking away from the Province of Lower Canada, a large extent of country, possessing a rich and fertile soil, many Sea-Ports, and a population which cannot fail rapidly to increase, a considerable trade, derived from the produce of the Fisheries, and more especially still, a Lumber Trade, which is only yet in its infancy, and which in a few years will rival that of Quebec.

Your Petitioners replete with confidence in the wisdom and prudence of the House of Assembly of the Province of Lower Canada, consider it their duty earnestly to pray them favorably to receive this their humble Petition, to interpose their authority, and to adopt such means as they may consider proper and fit, to dissipate the clouds that have arisen to obscure their horizon, and to restore quietness and tranquillity, such as reigned amongst them before, and to ensure to them their Constitutional existence.

And Your Petitioners will ever pray, &c.

County of Bonaventure,
October, 1832.

peuvent oser et entreprendre des ambitieux rusés, aux milieu d'une population plus honnête qu'éclairée, et qui ne fait que commencer à goûter les bienfaits de la Constitution et à respirer sous l'égide puissante des lois.

Que le même esprit hostile aux vrais intérêts de la Province du Bas-Canada, et plus particulièrement à ceux du susdit Comté de Gaspé, profitant des avantages, qui lui offraient les difficultés des communications entre cette partie de la Province et la Capitale, se hâta d'adopter de nouveaux moyens auprès des autorités constituées de la Province du Nouveau-Brunswick, et de solliciter leur coopération auprès du Parlement Impérial, dans l'espoir d'opérer, sans coup férir, l'union du susdit Comté de Gaspé à la Province du Nouveau-Brunswick.

Que vos suppliants ont récemment appris avec un sentiment de surprise mêlé d'indignation que sept ou huit individus, du côté nord de la rivière Ristigouche, dans le Bas-Canada, assistés d'une quinzaine d'autres personnes du côté sud de la dite rivière, dans la Province du Nouveau-Brunswick, auraient, à une Assemblée tenue du côté du Canada, le dix-huit Août dernier, au dit lieu de Ristigouche, fait revivre les plans désorganiseurs, et auraient émis les mêmes vœux hostiles aux vrais intérêts du Comté de Bonaventure, comprenant actuellement la Baie des Chaleurs, dans des résolutions aussi libelleuses que diffamatoires, aussi mensongères que calomnieuses contre la Chambre d'Assemblée du Bas-Canada.

Que vos Pétitionnaires ont tout lieu de craindre que l'appât d'un Commerce considérable et l'espérance flatteuse d'acquérir un territoire fertile et étendu, couvert d'une population déjà nombreuse, n'aient le malheureux effet d'engager la Législature de la Province du Nouveau-Brunswick, à appuyer de son influence auprès du Parlement Impérial, un projet, que ses auteurs ont su décorer du manteau de la Justice, mais qui, ou sous sa couleur véritable, est aussi injuste qu'extravagant.

Que vos Pétitionnaires soumettent humblement à votre Honorable Chambre, que si jamais une telle politique était couronnée du succès, elle aurait l'effet de dépouiller les habitants des Comtés de Gaspé et de Bonaventure, des droits et privilèges qui leur sont garantis par tant de titres! de priver la Province du Bas-Canada d'un vaste étendue de terrain, d'un sol riche et fertile, de plusieurs ports maritimes, d'une population qui ne peut qu'augmenter rapidement, d'un commerce considérable, dérivant du produit des Pêches, et plus particulièrement d'un commerce de bois, qui n'est encore que dans son enfance, et qui, dans peu d'années rivalisera d'intérêt avec celui de Québec.

Vos Pétitionnaires pleins de confiance en la sagesse et la prudence de l'Honorable Chambre d'Assemblée de la Province du Bas-Canada, croient devoir la prier avec instance d'accueillir favorablement leur humble Requête, d'interposer son autorité, et d'adopter telles mesures qu'elle jugera convenables et à propos à dissiper le nuage, qui vient obscurcir leur horizon, à faire renaître le calme et la tranquillité qui regnaient parmi eux, et à leur assurer leur existence constitutionnelle.

Et vos Pétitionnaires ne cesseront de prier,

Comté de Bonaventure,
Octobre 1832.

